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Hoge commissaris te Djakarta (Hirschfeld) aan minister van Uniezaken en Overzeese Rijksdelen (Van
Maarseveen), 29 juli 1950

Mede voor Blom.
Op 27 dezer had ik een uitvoerig gesprek met Hatta over vrijwel alle belangrijke

onderwerpen welke hier op het ogenblik aan de orde zijn; op enkele punten kom ik afzonderlijk
terug. Naar aanleiding daarvan zou ik U in de eerste plaats willen mededelen, dat ik op die datum
weer zeer uitvoerig over het Ambongeval gesproken heb. Hatta bevestigde mij, dat hij juist een
dezer dagen ook een verslag van Rum had gekregen over zijn gesprek met Van Maarseveen. Ik
geloof, dat de positie nog steeds zo kan worden beoordeeld, dat RIS geen directe militaire aanval
op het eiland Ambon zal doen. Hatta blijkt zelf ook van oordeel, dat het uiterste gedaan moet
worden om bloedvergieten te voorkomen. Intussen geeft Hatta over verschillende zaken een
totaal andere lezing dan uit radioberichten uit Ambon zou kunnen worden afgeleid. Daarbij wijst
Hatta er op, dat in toenemende mate personen uit Ambon naar het RIS-gebied vluchten en
daaronder ook personen die mededelingen aan de RIS-Regering overbrengen. Daaruit is van RIS-
zijde afgeleid, dat een gedeelte van de gewapende macht op Ambon, waaronder ex-KNIL bereid
zou zijn zich zonder meer over te geven. Een grote middenmoot zou bereid zijn na
onderhandelingen de wapens neer te leggen, terwijl een kleine groep om Soumokil tot het uiterste
zou willen vechten. Ook worden volgens hem terreurdaden in het bijzonder tegen Moslims
gemeld, waarbij over het algemeen een minder fraaie rol wordt toegekend aan de Red en Green
Caps die op Ambon zijn. Zo is Hatta van oordeel, dat het Staatshoofd van Ambon van huis uit
sympathiek tegenover de RIS staat en zelfs tegenover de Republik doch dat deze man
voornamelijk onder pressie gehandeld heeft en men deze feitelijk als onschuldig beschouwt. Hatta
is ook van oordeel, dat de grote meerderheid van de bevolking van Ambon niet voor een
onafhankelijke Republik voelt en dat dit ook niet geldt voor de Christelijke intellectuelen. Men wil
daarom doorgaan met de vredesmissie. Met de KPM is men voldoende gevorderd om de missie te
kunnen laten vertrekken. Er zou reeds telegrafisch contact met Ambon zijn opgenomen door de
groep Leimena-Pelaupessy en aanvankelijk zou bericht gekomen zijn, dat men nader zou horen.
Tot 27 dezer was geen definitief bericht binnengekomen of men de missie zou willen ontvangen.
Daarnaast staat, dat naar het oordeel van Hatta de landingen op Buru en Ceram voor de RIS
fortuinlijk zijn verlopen. Het is uiteraard moeilijk deze berichten te controleren, doch voor de
juistheid hiervan pleit de beslissing van het RIS-Ministerie van Defensie om een deputatie van ex-
KNIL-Ambonezen onder KL-leiding op tournee te zenden, teneinde zelf na te gaan of de
omstandigheden op verschillende eilanden van dien aard zijn, dat afvloeiing mogelijk is. Ik seinde
U hierover reeds afzonderlijk. Duidelijk is, dat wanneer het de RIS weinig moeite gekost heeft
Buru en Ceram te bezetten, men dan verder gaat. Hatta deelde mij mede, dat men bezig was
agenten naar Saparua te zenden teneinde na te gaan hoe de mogelijkheden voor een landing op dit
aangrenzende eiland er voor staan. Indien namelijk Saparua bezet zou kunnen worden is Ambon
geheel geïsoleerd. Ik heb Hatta nog eens met nadruk er op gewezen hoeveel waarde er gehecht
wordt aan een vredelievende oplossing en hoezeer alles voorkomen zou moeten worden wat op
wraak lijkt. Hatta was het hiermede geheel eens, doch U zult begrijpen, dat wanneer men aan
Indon. zijde kans ziet de Ambonezen in een dwangpositie te brengen, men zulks niet zal nalaten.
Het geven van een voorspelling van de verdere ontwikkelingen is uiteraard bijzonder moeilijk en
het is evenzeer bijzonder moeilijk een objectief oordeel te vormen over hetgeen onder de
bevolking op Ambon zelf leeft. Het is zelfs moeilijk een oordeel te vormen omtrent de gevoelens
van de Ambonese soldaten, die thans tijdelijk in de KL zijn opgenomen. Scheffelaar sprak veel
met deze mensen en hij vertelde mij bij herhaling een uiteenzetting te hebben geven over de
regeling die voor het ex-KNIL na 26 Juli is getroffen. Zo had hij voor een grote groep
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Ambonezen de regeling uiteengezet en iedereen was tevreden. Plotseling vroeg een Ambonese
sergeant: 'Wij begrijpen dat onze opperbevelhebber dit voor ons heeft gedaan, maar wat heeft
president Sukarno voor ons gedaan?'. Daarop heeft Scheffelaar uiteengezet, dat deze regeling
alleen maar tot stand kon komen door overeenstemming met de RIS, met dien verstande dat de
RIS uitdrukkelijk moest goedvinden, dat de Indon. KNIL-militairen tijdelijk in de KL zouden
worden opgenomen, met andere woorden Sukarno had aan deze daad ook zijn goedkeuring
gehecht. Daarop volgde een tevredenheidsbetuiging van Ambonese zijde. Na een dergelijk
discussie praatten deze Ambonezen, die niet veel te doen hebben, weer onder elkaar en dan zijn er
weer nieuwe problemen en er moet weer gepraat worden. Zo moet men ook voorzichtig zijn met
de beoordeling van de vrijheidsstrijd in het algemeen en met betrekking tot de rol die de
gewapende macht op Ambon daarbij speelt. Ongetwijfeld moet de schaarste op Ambon toenemen
en de bezetting van Buru en Ceram maakt de positie nog veel moeilijker. Interventie van het Rode
Kruis op dit gebied zal alleen organisatorisch reeds een moeilijk probleem zijn. Indien de
mededeling, die Hatta mij deed over de medewerking van het Indon. Rode Kruis juist is, zal men
verstandig doen eventuele medewerking van het Indon. R.K. niet op sentimentsoverwegingen te
weigeren.

Op het slot van Uw 175 hoop ik te zijner tijd nader terug te komen. Op dit ogenblik kan ik
Hatta hier niet over spreken, aangezien Hatta, Sjafruddin, Djuanda en Laoh per boot onderweg
zijn naar de Riouw-Archipel vanwaar zij op 3 Augustus hopen terug te keren, terwijl Leimena de
President op diens bezoek aan Makassar en Menado vergezelt.


